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TISKOVÁ ZPRÁVA: Zasedání Rady pro obecné záležitosti v Lucemburku 
15. října 2024 

 

Dne 15. října se v Lucemburku uskutečnilo další zasedání Rady pro obecné 

záležitosti (GAC), kde Česko zastupoval ministr pro evropské záležitosti Martin 

Dvořák. Na programu měli ministři přípravu říjnového zasedání Evropské rady, 

evropský semestr, vztahy mezi EU a Švýcarskem a deklaraci na podporu 

židovského života a boje proti antisemitismu. Na okraj Rady proběhla také 

mezivládní konference s Albánií. 

Prvním tématem zasedání byla příprava říjnové Evropské rady, která se zaměří 
na Ukrajinu, situaci na Blízkém východě, konkurenceschopnost EU, migraci a několik 
zahraničně politických témat. 

„Česko podporuje silnou vojenskou, finanční i rekonstrukční pomoc Ukrajině a vítáme 

zapojení výnosů ze zmrazených aktiv ruské centrální banky na podporu této pomoci. 

Zároveň jsme ale přesvědčeni, že spolupráce v této oblasti musí být založena na sdílení rizik 

mezi EU a dalšími členy G7,“ uvedl Dvořák. 

Ministr také vyjádřil znepokojení nad eskalující situací na Blízkém východě, zvláště mezi 

Hizballáhem a Izraelem. „Izrael má plné právo na sebeobranu, které musí být chráněno v 

souladu s mezinárodním právem,“ dodal Dvořák. 

V rámci projednávání Evropského semestru ministři schválili návrhy doporučení 

pro jednotlivé země, které byly již schváleny i Radou ECOFIN a Radou EPSCO.  

Evropská komise dále informovala o průběhu jednání o novém balíčku dohod mezi EU 

a Švýcarskem. Ta se zaměřují mimo jiné na problematiku volného pohybu osob 

a přidružení Švýcarska k programům EU. 

„Máme zájem na bezproblémových vztazích mezi EU a Švýcarskem. Je důležité zajistit rovná 

práva pro naše občany a podniky, a proto podporujeme Evropskou komisi v jejích jednáních,“ 

řekl ministr. 

Rada také schválila deklaraci zaměřenou na podporu židovského života a boj proti 

narůstajícímu antisemitismu v Evropě. 

„Česko se dlouhodobě zaměřuje na spolupráci se židovskou komunitou v otázkách 

bezpečnosti, díky čemuž můžeme přispět ke sdílení osvědčených postupů s ostatními 

členskými státy. Myslím si, že by bylo  ku prospěchu věci, aby byla tato problematika 

pravidelně diskutována na úrovni Rady EU“,  uvedl Dvořák. 

Na okraj Rady pak proběhla již druhá mezivládní konference s Albánií, která se týkala 

otevření první části přístupových rozhovorů. Jednání se zúčastnil albánský premiér Edi 

Rama.  
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„Je třeba Albánii ocenit za výrazný pokrok, kterého v procesu integrace do EU dosáhla, 

nicméně je důležité, aby i nadále pokračovala ve svém reformním úsilí a zachovala si jasnou 
a silnou proevropskou orientaci", uzavřel ministr Dvořák. 

 


